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Befejeződött a KISZ XI. 
kongresszusa Kádár János látogatása — Élénk vita 

Megválasztották a tisztségviselőket 
Szombaton ós vasá rnap 

Budapesten, az Építők Rózsa 
Ferenc Művelődési Házában, 
a KISZ XI. kongresszusán 
p lenár is ülést ta r to t tak . Az 
elnökségben foglalt helyet 
Németh Károly, az MSZMP 
főt i tkárhelyet tese , Hámori 
Csaba, a KISZ Központi Bi-
zot tságának első t i tkára, a 
Politikai Bizottság tagjai , 
Bereez János, Horváth Ist-
ván, az MSZMP Központi 
Bizottságának t i tkárai , 
Viktor Misin, az Össz-szö-
vetségi Lenini Kommunis ta 
I f júsági Szövetség Központi 
Bizot tságának első t i tkára , 
Valid Maszri, a Demokra t i -
kus I f júsági Világszövetség 
elnöke és Josef Skala, a 
Nemzetközi Diákszövetség 
elnöke. 

Kedves vendéget üdvözöl-
tek a KISZ-kongresszus 
résztvevői a szombat délelőt-
ti tanácskozás szünetében: 
Kádár János, az MSZMP fő-
titkára kapcsolódott be az i f -
júsági szövetség legfelsőbb 
fórumának munkájába. A 
pá r t fő t i tká rá t Hámori Csa-
ba fogadta. Kádá r J ános a 
tanácskozóterembe ta r tva 
kézszorítással, barátságos, 
szóval köszöntötte a küldöt-
tek egy-egy csoport já t , a je-
len levő külföldi delegátuso-
kat , s a tanácskozás m u n k á -
j á n a k jelentőségéről is szót 
vál to t t a f ia talokkal . 

A folytatódó plenáris ülés 
résztvevői nagy tapssal fo-
gadták a terembe lépő Kádár 
Jánost, aki helyet foglalt az 
elnökségben. A vendéget üd-
vözölve Varga László, az ülés 
soros e lnöke hangsúlyozta: a 
XI. kongresszus előkészítése 
során a párt testületei, s sze-
mélyesen az MSZMP főtitká-
ra nagy figyelmet szenteltek 
a KISZ, a magyar ifjúság 
helyzetének, törekvéseinek. 
Az i f j úkommuni s t ák ezt a 

Kádár János a Városl igetben, ahol többféle rendezvény 
volt a KISZ-kongresszus a lka lmából 

megtisztelő f igyelmet tanács-
kozásukon felelősségteljes 
elemzéssel, tá rsadalmi törek-
véseinket is előrevivő prog-
ram kidolgozásával, a kong-
resszus u tán pedig ennek fe -
gyelmezett végreha j tásáva l 
k íván ják viszonozni. 

Kádá r János kora délután 
Hámori Csaba kíséretében 
rövid sétát tett a Városliget-
ben, a KISZ kongresszusát 
kísérő sokszínű kul turá l is 

rendezvénysorozat színhe-
lyén. 

A Petőfi Csarnokban, ahol 
az országos Commodore- ta -
lálkozó eseményei za j l anak , 
megtekinte t te a nagyterem-
ben felál l í tot t számítógépe-
ket, amelyeken a Novotrade 
Rt. által kifej lesztet t j á t ék-
programokkal , i l letve fö ld-
rajzi ok ta tóprogrammal is-
merkedtek a d iákok. A pár t 
fő t i tkára a számítás techni-
kai kiáll í táson megnézte az 

irodai könyvviteli m u n k á t 
segítő gépeket, benyi tot t a 
„jövő tantermébe" , ahol a f i-
zika, a fö ldra jz , a ma temat i -
ka és más tan tá rgyak e l sa já -
t í tását könnyí tő oktatóprog-
ramoka t a lka lmaznak. Rövid 
ideig f igyelemmel kísérte a 
„helyi lap", a Városligeti Ta-
lálkozó szerkesztőségének 
m u n k á j á t : a legkorszerűbb 
számítás technikai eszközök-
kel á l l í t ják elő — ír ják , szer-
kesztik és tördelik — a KISZ 
XI. kongresszusa tiszteletére 
megjelenő, s a kul turál is és 
a spor tprogramokról tudósító 
a lkalmi újságot . 

A körséta végén a Petőfi 
Csarnok mögötti szabadtéri 
színpadot kereste fel Kádár 
János, ahol néhány szót vál-
tott a helyszínen sz imul tánt 
já tszó Bilek István nemzet-
közi sakknagymesterre l . 

A tanácskozás vasá rnap 
reggel a DIVSZ-induló el-
éneklésével vet te kezdetét, 
ma jd Ernőd Péter, a KISZ 
KB t i tkára , az ülés levezető 
elnöke beje lente t te ; vasárnap 
reggelig 73 üdvözlő távira t 
é rkeze t t a kongresszus cí-
mére . A miskolci December 
4-e Drótművek, a Csepel 
Müvek Szerszámgépgyára, a 
Jászberényi Hűtőgépgyár és 
a Veszprémi Szénbányák 
Vállalat f ia ta l ja i üdvözletük-
ben a r ró l tudósítot tak, hogy 
szombaton kommunis ta mű-
szakkal köszöntötték az i f j ú -
sági szövetség legfelső fóru-
mát . 

A délelőtti ülésen elsőként 
beszámolók hangzottak el a 
szekcióülések és a lakóhelyi 
fó rum munká já ró l . Szót kap-
tak megyénk küldöttei is. 

Szitás Ágoston Csongrád 
megyei tsz-elnök kiemelte: 

(Folytatás a 2. oldalon.) 

Merre tovább, fiatalok? 
Napi é le tünk gondja i t fe l táró 

szociológiai műveke t ismerő ba rá -
tom így kommentá l t a hónapokkal 
ezelőtt a KISZ KB kongresszust 
előkészítő v i t a i ra tá t : „meglátod, ez 
a panaszkodás kongresszusa lesz. 
Mert a f ia ta lok életszínvonala érzi 
leginkább a gazdaság ba ja i t , mer t 
a szövetség sem tud segíteni a meg-
oldásban." 

Aztán tel tek a hónapok, a lapszer-
vezetek vi tatkoztak, területi kül -
döttgyűlések, ér tekezletek, hozzá-
szólók százai mond tak véleményt . 
De a jóslat csak nem aka r t beválni . 
Panasz ugyan elhangzott számolat -
lanul, de soha nem a kifelé, a t á r -
sadalomra mutogatás szándékával , 
sokkal inkább a szövetség belső ba-
jait, a mozgalmi m u n k a hiányos-
ságait célozták meg a 'hozzászólók 
—, s va l l juk be őszintén —, volt is 
mire pazarolni a szellemi lőszert. 
„A KISZ sok te rü le ten elvesztet te 
v o n z e r e j é t . . . A lá t sza tprogramok 
már nem teszik vonzóvá a szerve-
zetet . . . Követe lmények nélkül 
szélhull m i n d e n közösség . . A 
problémákat m á r tud juk , de mikor 
javí tunk végre ' ' " — sorakoztak a 
gondolatok egy-egy küldöttgyűlésen. 

És sorakoztak há rom napon á t az 
építők székházában is, ahol •— min t 
k iderül t — százötvenkilenc f ia ta l 
kér t szót a plenár is vi tában. Ha eh -
hez hozzáadjuk a szekcióüléseken 
elhangzottakat , téma hiányáról szó 
sem lehet. Valamennyi gondolatot 

lehetet len összefogni egy napi lapi 
jegyzet keretei között. De ú j r a pa -
p í r ra vetni a legjel lemzőbbeket — 
kötelesség. Kezdjük az a l apkérdés -
sel — legyen pol i t ikusabb a KISZ! 
Aki f igyelte a korábbi vi tákat , jól 
t u d j a : mindenki ér telmezte, de ke-
vés KISZ- tag értet te , mi t is t aka r 
ez a fogalom. Az egyik küldöt t így 
foglalta össze nézetei t : „Nagyobb 
követelmények támasztása , vonzóbb 
programok, érdemi érdekvédelem 
döntő kérdésekben." Ugye, már i s 
sokkal világosabb 

De a jobb KISZ-hez a lelkes 
szándék még kevés. Bárhogy ke rü l -
gettünk korábban olyan hétköznapi 
dolgokat, m i n t például a pénz, most 
végre k imondták többen is — a je-
lenlegi anyagi, tárgyi feltételek mel-
lett a jobb m u n k a csak vágy ma-
rad. A KISZ-nek in tézményekre 
lenne szüksége, olyan létesí tmé-
nyekre, amelyek segítik a magasztos 
:é!ok nagyon is hétköznapi meg-
valósítását. Érdekes módon a köve-
telőzőnek kikiál tot t i f júság egyetlen 
képviselője sem pénzt ké r t a nagy*- . 
betűs Államtól, hanem lehetőséget. 
Lehetőséget önálló KlSZ-vál la lko-
zások létrehozására, hogy végre 
százakat tömörí tő i f júsági csoportot 
is • megil lessenek olyan jogok egy 
vállalaton belül, m i n t egy géemkát ! 
Hogy a közösségi kasszát gazdagító 
bevételek menny i t érnek a mind 
kevesebb reálér tékkel bíró „ i f júsági 

alapok" ko rában? Úgy érzem, nem 
kell magyarázni . 

A most két pon tba tömör í te t t 
gondolatok a KISZ belső ügyei. Ha 
egyáltalán léteznek i f júsági kérdé-
sekben belső ügyek. Több hozzá-
szóló ugyanis épp az t emel te ki : a 
társadalom á l ta lános gond ja iba 
épültek be a f ia talok problémái , 
épp ezér t megoldásuk tá r sada lmi 
feladat . Igazat kell a d n u n k ilyen 
véleményeknek, ha f igyelembe 
vesszük a következő, kongresszuson 
is e lhangzott pé ldáka t : „Ne az élet-
kor, a m u n k á b a n el töl töt t idő, ha -
nem a te l jes í tmény, a felkészültség 
határozza meg a bérek ö s s z e g é t . . . 
Ha m á r a gazdasági helyzet nem 
segíti a nyolcórás m u n k á r a épülő 
megélhetést, k a p j a meg mindenk i a 
jövedelem kiegészítésének lehetősé-
g é t . . Az ú j tudományos- technikai 
for rada lom idején ál l í tsuk m e g a 
szellemi m u n k a leértékelődését!" 

Hogy mié r t színeztem ilyen á l t a -
lános gondolatokkal a KISZ kong-
resszusi v i taé lményképét? Csupán 
érzékeltetésül — m i n d e n korábbi 
jóslat e l lenere sem lett a panaszok 
kongresszusa a tizenegyedik. Sokkal 
inkább a továbblépés fel tételeinek 
összegzésére kerü l t sor. Olyan célok 
fogalmazódtak meg, amelyekér t 
csak dicséret illeti a m a j d ezer kü l -
döttet. Én mégis az t mondom, ne 
d icsér jünk olyan gyorsan. Hisz a 
célok é r téké t végül is a gyakor la t 
minősiti S i " in t t ud juk , korábban 
épp ez volt az i f júságmozgalmi 
munka gyengébb oldala . 

Bátyi Zoltán 

Á peremkerületek 
fejlesztéséről 

Interjú Csonka Istvánnal 

A hetveneí évek elején, 
pontosabban 1973-ban Sze-
ged városrésze lett öl község: 
Algyő, Gyálarét , Kiskundo-
rozsma, Szőreg, Tápé. Nyert 
ezzel a város, és persze 
előbbre léptek a községek, 
ugyanakkor szaporodtak a 
tanács gondjai is: nem le-
hetnek az ú j peremkerüle tek 
mostohák. A „fúzió" előtt 
Szeged területe 11 ezer 200 
hektárról 35 ezer 661 hek tá r -
ra nőtt. A lélekszámot te-
kintve 30 ezren m o n d h a t j á k 
azóta, hogy városban élek. A 
VII. ötéves tervidőszakban 
milyen fejlesztések várha lók 
a pe remkerü le tekben? Erről 
kér tem tá jékozta tás t Csonka 
Istvántól, a városi t&nács el-
nökének ál talános helyettesé-
től. 

— Mindenekelőt t el kell 
mondani , hogy a városhoz 
tar tozás feszültséget okozott. 
A csatolt községek részint 
szerelték volna megőrizni 
önállóságukat , ugyanakkor 
városlakók is aka r t ak lenni. 
Tudni kell azt is, hogy az el-
múl t időben igazi fejlesztés 
csak a Belvárosban volt — 
illetve az ú j lakótelepeken. 
Gondo l junk a lakásépítésre. 
Az ú j városrészek csupán a 
szegedi volt kerületek — pél-
dául Móraváros, Alsóváros — 
szint jé t érték el. Ezzel e l ju -
tot tunk a VII. ötéves terv 
egyik fontos fe ladatához: 
csökkenteni kell a bel- és 
kül terüle tek közötti kü lönb-
séget. Ez természetesen nem-
csak az emlí tet t öt volt köz-
ségre vonatkozik. A tervezés-
nél úgy kellett gondolkodni, 
hogy nincs külön Tápé vagy 
Algyő — Szeged van. 

Miben vá rha tó jelentős 
változás? 

— Arra nem lehet számí-
tani, hogy ezeken a te rü le te-
ken olyan fej lődés lesz, mint 
a Belvárosban. Ez nem is le-
het cél, az viszont jogos el-
várás, hogy az alapel látás 
városi sz int re emelkedjen . A 
tanácsi költségvetés szűkös, 
így például parkosí tásra nem 
köl thetünk annyi t , mint a la-
kótelepeken, de úgy érzem, a 
volt f a lvakban e r re nincs 
szükség. A házak gazdája 
egyben az utca gazdája is. 
Gondol junk csak a házak elé 
ül tetet t gyönyörű gyümölcs-
fákra , v i rágokra , gondosan 
kaszált á rokpar tokra . Ezek 
az emberek prakt ikusak. Sa -
já t é rdekükben t iszt í t ják a 
nyílt szelvényű csatornákat , 
íelsöprik po r t á juk környékét 
vigyázzák a tisztaságot. 

Beszéljen ké rem a közmű-
vekről. Gondolok itt főként 
a csatornázásra , gázvezeték-
épí tésre és a szilárd ú tbu r -
kolat építésére. Mi re számít-
h a t u n k ? 

— Az a lapközmű, a víz 
mindenüt t megoldott , bizto-
sított. Szeged az ú j ivóvíz-
kutakkal a századfordulóig, 
de azon túl is kedvező hely-
zetben van. Ezzel nincs 
gond. A vezetékes gázellátás 
is megfelelő, kivéve Kiskun-
dorozsmát, ahol a gázátadó 
építése u tán lehet a beköté-
seket folytatni , és Gyálaré t , 
ahová az aránylag nagy tá-
volság mia t t — egyelőre — 
nem t u d j u k kivezetni a tiszta 

fűtőenergiát . Feltétlen szá-
mí tunk az önerős fej leszté-
sekre, így a csatorna, illetve 
a szilárd ú tburkola t épí tésé-
re. Meggyőződésem, hogy se-
gít m a j d a lakosság, hiszen 
a közmüvekkel jelentősen nő 
az ingatlan ér téke. Nagysze-
rűen találkozik ez esetben az 
egyéni és a közösségi érdek. 

— Milyen összeg áll ren-
delkezésére a tanácsnak a 
következő öt esztendőben, s 
azt hogyan használ ják fel? 

— A VII. ötéves tervben 
15 mill iárd for in tunk van, 
amiből 11 mil l iárdot a fenn-
tar tásra , a létesí tmények 
működte tésére kell költe-
nünk. A különbségből lehet 
fejleszteni. Megemlítek né-
hány dolgot pe remkerü le ten-
ként, amiket feltétlen szeret-
nénk megvalósítani . 

— Algyőn öregek napközi 
ot thonát tervezünk építeni : 
Fe lú j í t juk a művelődési há -
zat, s annak bővítésével si-
kerül ta lán a napközi ot thon 
kialakítása. Ennek lehetősé-
gét most vizsgálják a szak-
emberek. A Kasté lyker t utca 
mellet t és a Bartók Béla ú t -
nál családi házak épí tésére 
a lakí tunk ki telkeket. Lakó-
területi a lapot képeztünk 
l!)R6-ra. Ebből jut a pe rem-
kerüle teknek, éspedig pályá-
zat ú t j á n : ahol a legtöbb t á r -
sadalmi munká t a ján lo t t ák , 
ott kap ják a legtöbb pénzt. 
Algyő a belvízelvezetéssel 
pályázott : 1 millió 88 ezer fo-
r int é r tékű társadalmi mun-
kát vállalt , így az alapból 1 
millió 200 ezret kapnak, il-
letve már megkapták. Ezt az 
év végéig fel kell használni. 
Ezen kívül 400 ezer for in t 
árú já rdaa lapot is adunk. 

— Tápén épül m a j d egy 
100 négyzetméteres ABC és 
a településfejlesztési hozzá-
járu lás t kibővítve tornate-
rem. Itt a piacnál a lakí tunk 
ki telkeket . Já tszótérre , bel-
vízelvezetésre és aszfa l tú t -
épi tésre 1 milliót kapnak a 
lakóterület i alapból. J á r d a -
lapra félmilliót köl tünk. 

— Gyálaré ten belvízelveze-
tő árok építése a legfonto-
sabb. Ennek költségét rész-
ben a lakók hozzájárulása 
fedezi. 

— Kiskundorozsmán a gáz r 
átadó a fő program. Ennek 
ér téké t a tanács megelőle-
gezte. Itt is épül öregek nap-
közi ot thona, de létesülnek 
kohósalakos utak, parkok és 
csapadékvíz-elvezető rend-
szer is. Az alapból 900 ezret 
adunk s ugyanannyi t beton-
lapra. 

— Szőregen a homokbá-
nyánál biztosít a tanács ház-
helyeket. Az útépí tést 1 mil-
lió 100 ezerrel t ámoga t juk , a 
j á rdaburko lás t pedig fé lmil -
lióval. 

— Ennyit tudunk tehát se-
gíteni a VII. ötéves tervben, 
amely, ha szerényen is, de 
előrelépést jelent. Azt még 
egyszer szeretném hangsú-
lyozni, hogy a fő cél a meg-
lévő közmüvek, in tézmények 
fennta r tása . Ez a legfonto-
sabb feladat . 

Köszönöm a beszélgetést. 

Ács S. Sándor 

a 


